Sprawozdanie — wyjazd Alpy zima

W terminie 30.04-7.05 2017 odbylismy wyjazd w Alpy w rejonie masywu Mt. Blanc. W skfad wyjazdu
weszli Damian Bielecki, Wadim Jabtonski, Karol Legaszewski, oraz Wojciech Taranowski.

W dniu 30.04 odbylismy catodzienng podréz, dojezdzajgc do Argentiere ok 2 w nocy. Na miejscu
zastaliSmy czyste niebo i catkowity brak sniegu, co potwierdzito nasze plany, dotyczace porannego
wjazdu kolejkg Grands Montets na lodowiec Argentiere. W momencie, kiedy wstalismy, wszystko
wokét byto pokryte swiezym Sniegiem, a widocznos¢ byta ograniczona do ok 30 m. Podjelismy decyzje
o kontynuowaniu planu, jednak okazato sie, ze z powodu zagrozenia lawinowego i wiatru w gérnej
czesci masywu, kolejka Lognan-Grands Montets nie kursuje. Zdecydowalismy sie, wykorzystaé ten
dzien, aby zaaklimatyzowac sie i podeszliémy na nartach z 1250 m n.p.m. na wysokos¢ ok 2500 m
n.p.m, a nastepnie zjechalismy.

2.05 zdecydowalismy sie rozpoznaé zjazd doling Valle Blanche, ktdry nie byt wczesniej znany nikomu z
nas, jak i sprawdzi¢ warunki w Scianach Mt. Blanc du Tacul i innych. Po wjezdzie na Aiguille du Midi
widocznos¢ wahata sie od 50 do 500 m. Zdecydowalismy sie zjezdza¢ nieznang nam trasg w Swiezym
$niegu. Po drodze zobaczylismy kompletnie pozbawione lodu formacje drég Superculoir, Modica-
Noury i innych. Wiekszos¢ lodowych drég nie istniafa, a w $cianie byto zdeponowane duzo $niegu.
Kontynuowalismy zjazd az do Montenvers.

3.05 mieliSmy w planach podejs¢ pod $ciane. Przez caty zeszty dzien i noc padat $nieg. Stopien
zagrozenia lawinowego wzrést do 3. Widocznosé znacznie spadta w pordwnaniu do wczesniejszego
dnia, a wiatr wzmaégt na sile. Mieliémy duze problemy w zjezdzie z Midi w allroundowych nartach
skiturowych w 0,5 m swiezego $niegu. O podejsciu pod sciane w takich warunkach nie byto mowy, a
podchodzenie nawet pod mate nastromienie sprawiato problemy. W $cianach pojawito sie jeszcze
wiecej $niegu, a pod nimi byto widac slady po schodzgcych lawinach.

Po powrocie zdecydowalismy sie zaatakowac nastepnego dnia krdtkie, skalne (drytoolowe) drogi na
Pointe Lachenal, oraz chcieli§my rozbi¢ namiot na Plan du Midi, aby mdc bardziej efektywnie
wykorzystac¢ 2 nastepne dni. Przy warunkach z poprzedniej czesci dnia ocenialismy, ze jedynie taki
plan ma jakiekolwiek szanse powodzenia, chociaz podejscie i zejscie ze $ciany jest obarczone duzym
ryzykiem. 4.05 w catej dolinie Chamonix padat deszcz, a niebo zasnuty nisko potozone, geste chmury.
Zagrozenie lawinowe ogtoszono na 3 z tendencjg rosnacg, a prognozy przewidywaty opad przez
nastepne 3 dni. Po wjezdzie na stacje posrednig na Midi mineli$my catg grupe narciarzy wraz z
lokalnymi przewodnikami, ktérzy zjezdzali z Aiguille du Midi. Po rozmowie z nimi, dowiedzielismy sie,
ze widocznos$é na lodowcu jest zaledwie kilkumetrowa, istnieje duze ryzyko wyzwolenia lawiny, a
nawet zjazd Valle Blanche w takich warunkach nie jest mozliwy w akceptowalnych granicach
bezpieczenstwa. Zdecydowalismy o odwrocie.

Przy zaistniatych prognozach i warunkach zadecydowalismy zmienié rejon, jednak prognoza na
pobliskie rejony alpejskie byta podobna. Stwierdziliémy, ze mozemy jedynie wybraé rejon lezacy po
drodze do kraju, wobec zblizajgcego sie terminu korica wyjazdu. Po przejrzeniu réznych prognoz
zdecydowalismy, ze dziatalnos¢ gérska nie jest dla nas teraz mozliwa, a jedyng nadzieje na
jakiekolwiek wspinanie dajg rejony sportowe. Planowalismy pojechaé na drogi tradowe w Sokoliki,
jednak po konsultacji z osobami, ktdre byty na miejscu (opady, wilgo¢), musielismy odpusci¢ nawet
ten rodzaj dziatalnosci. Ostatnie 2 dni wyjazdu spedzilismy na Frankenjurze na wspinaniu sportowym,
po czym 7.05 wréciliSmy do kraju.



